
کارت خوان؛ بلای جان پزشک  ها 
یا بهانه ای برای مسئولان؟

پزشک ها به دستگاه کارت خوان حساسیت دارند

الزامی شدن نصب دستگاه کارت خوان در 
مطب پزشکان، از موضوع هایی است که 
وزیر بهداشت نیز به شدت بدان تاکید دارد. 
دستوری که گفته می شــود عدم اجرای 
آن تخلف محسوب می شود و با پزشکان 
خاطی برابر قوانین مالیاتی برخورد خواهد 
شد. شــاید این ســخت گیری برای آن 
است که برخی از پزشــکان نتوانند مثلًا 
به بهانه قطع بودن یا خرابی کارت خوان، 
ویزیت های متفاوت نقــدی بگیرند و به 

عبارتی امور مالیاتی ها را نیز دور بزنند.
در همین رابطه چنــدی پیش، مدیرکل 
دفتر تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی 
از مهلــت ثبت نام جامعه علوم پزشــکی 
برای ثبت و دریافت پایانه فروشگاهی یا 
کارت خوان خاص خبر داده و گفته است: 
»به موجب بند)ی( تبصره)۶( قانون بودجه 
سال۱۳۹۸ و تبصره)۲( ماده)۱۶۹( قانون 
مالیات های مستقیم، کلیه صاحبان حرف 
و مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی 

و دام پزشکی که مجوز فعالیت آن ها توسط 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
سازمان نظام پزشــکی ایران یا سازمان 
نظام دام پزشکی و ســازمان دام پزشکی 
ایران صادر می شــود، مکلف هستند در 
چهارچوب آیین نامه تبصره)۲( ماده)۱۶۹( 
قانون مالیات های مستقیم نسبت به نصب، 
راه اندازی و استفاده از پایانه فروشگاهی از 

ابتدای سال ۱۳۹۸ اقدام کنند.«
رســتم پور، با اشــاره به رفــع ابهامات 
قانونی الزام نصــب کارت خوان در مطب 
پزشکان، عنوان کرده اســت: »براساس 
قانون، پزشکان و ســایر اصناف مکلف اند 
از پایانه های فروشــگاهی استفاده کنند؛ 
اما کارت خوان های مخصوصی در مطب ها 
نصب خواهد شــد که مجهــز به حافظه 
مالیاتی بوده و امکان تقلب و فرار مالیاتی به 

کلی محدود شده است.«
این صحبت ها در حالی است که سازمان 
نظام پزشکی طی نامه ای به سازمان امور 
مالیاتی، از آن ها درخواست کرده است که 
پزشکان برای استفاده از کارت خوان نیاز 
به آموزش دارند و تا برگزاری آموزش، ثبت 

کارت خوان را به عقب بیندازید.
محمدرضا ظفرقندی، رئیس کل سازمان 
نظام پزشکی البته درباره نصب کارت خوان 
در مطب پزشــکان اظهار داشــته است: 
»باید توجه کرد که در قانون بودجه۹۸، 
جامعه پزشــکی ملزم به نصب پایانه های 
فروشگاهی در مطب شده اند. ما به قانون 
پایبند هســتیم و معتقدیم که هر قانونی 
باید از مسیر درست اجرا شود. نظرمان این 
است که همکارانمان در راستای تسهیل 
کار بیماران از کارت خوان استفاده کنند؛ 
اما آنچه مورد اعتراض مان بوده، این است 
که این موضوع باید برای همه صنوف اجرا 
شود و جدا کردن یک صنف و تبعیض قائل 

شدن برای او درست نیست.«
با کارت خوان مشکلی نداریم 

دردمان تبعیض است
یک پزشــک عمومی که نخواست نامش 
عنوان شــود، صحبت هایش در حقیقت 
سرنخ هایی بود که شاید بهتر باشد از سمت 
قانون گذاران بیشتر مورد توجه قرار گیرد. 
وی در این باره اظهار داشت:  عدم توانایی 
پزشکان دراستفاده از دستگاه کارت خوان 

توهینی موجه است. حالا حتی یک بچه 
خردســال هم کار با ابزار هوشمند را بلد 

است.
 او گلایه هایش را این گونه ادامه داد: مدتی 
است، اهرم های فشــار بر پزشکان این بار 
کارت خوان های این قشر را هدف گرفته و 
با عنوان کردن یک عدد مبهم و بی پشتوانه 
به عنوان فرار مالیاتی پزشــکان، مجدداً 
هجمه به این قشر خدمت گزار را دستور 
کار خود قرار داده انــد. او ادامه داد: نکته 
مهم این جاست که اکثریت قریب به اتفاق 
پزشکان کارت خوان دارند و هیچ مشکلی 
با این دستگاه ندارند، پس چرا این بحث ها 
پیش آمد؟  این فعال صنفی توضیح داد: 
واقعیت این است که از سال۱۳۹۲ قانون 
تعدادی از صنوف را مکلف به اســتفاده 
از صنــدوق مکانیزه کرد و هر ســال هم 
۱0صنف به لیست قبلی اضافه شد. الان 

بیش از ۳0 صنف برابر قانــون مکلف به 
نصب دستگاه صندوق مکانیزه هستند. اما 
پرسش این جاست که این قانون چرا اجرا 
نمی شــود؟ مگر مجلس ناظر بر عملکرد 
دولت در اجرای قانون نیست؟ وقتی دولت 
قوانین مصوبه را هنوز اجرا نکرده اســت، 
لزوم تصویب قانون جدید و اضافه کردن 
یک صنف به لیســت قبلی و الزام همین 
صنف به اجرای قانونی که سال هاســت 

معطل مانده و اجرا نشده، چیست؟
وی با بیان این که اعتراض جامعه پزشکی 
به این »تبعیض« اســت تاکیــد کرد: ما 
پزشکان نه با کارت خوان مشکلی داریم و نه 
این که حساب مخفی از نظر دارایی داشته 
باشیم. همه حســاب های ما پزشکان در 
سیستم کنترل دارایی است و اصلًا مشکل 
ما این نیســت. ما فقط به این »تبعیض« 

معترضیم.

 چگونه کودک در راه 
رسالت خود قدم بردارد؟

علم همیشه یاری رسان بشر بوده و خواهد بود. 
در هر علمی خیلــی از فرضیه ها و نظریه های 
بزرگان پیشین بعد از ســال ها رد می شود و 
نظریه های جدیــدی می آیــد. در جامعه ما 
چیزی که عمومیت داشــته و دارد، این است 
که به فرزندان خود می گوییم: تو باهوشی، تو 
عالی هستی، بهتر از بچه های دیگر می فهمی، 
استعداد در هنر نداری، تو باید دکتر و مهندس 
بشــوی و... . درواقع همه ما با شیوه فکر ایستا 

مواجهیم. 
اما شیوه فکر ایستا به چه معناست؟ بسیاری از 
ما با این جملات مواجهیم که تو استعداد فلان 
کار را نداری، چون پدرت فلان امتیاز را ندارد؛ 
تو نمی توانی در این کار موفق بشــوی، کسی 
که در کاری شکست بخورد دیگر نمی تواند از 
جایش بلند بشود، سر بچه باید داد زد تا حساب 
ببرد و حرف گوش کند و از این قبیل حرف ها. 
وقتی ما به فرزندمان می گوییم تو باهوشــی، 
نتیجه این می شود که دیگر کودک ما تلاشی 

نمی کند. 
باهــوش بــودن یعنــی بــدون تــلاش به 
دستاوردهای خوب رسیدن. وقتی من به عنوان 
عضو کوچکی از جامعه روان شناسان کودک 
می بینم که پدرها و مادرهــا چطور با کودک 
خود رفتار می کنند و شخصیت و ارزش او را با 
مقایسه کردن با کودکان دیگر پایین می آورند، 
نتیجه چه خواهد بود؟ ما باید بر مبنای طرز فکر 
رشد با فرزندانمان برخورد کنیم؛ یعنی این که 
کودک ما در هر کاری می تواند عالی شود؛ فقط 
باید تمرین درست داشته باشد. فرزندمان را از 

شکست نترسانیم.
 با گفتن بایدهــا و نبایدها، تمــام خلاقیت 
فرزندمان را نکشیم. پرسشی دارم؛ کدام کار 
بزرگی در دنیا بدون شکست بوده است؟ درواقع 
باید بدانیم و به فرزندمــان آموزش دهیم که 
»شکست« بخشــی از راه »موفقیت« است و 
تنها مسئله ای که اهمیت دارد، این است که از 
دل آن شکست درس های که می توان گرفت 
را به دست آورد. از شــما می خواهم از این به 
بعد به جای اجبار کردن فرزندانتان در کاری 
یا هر فعالیت دیگری، به او و خواســته هایش 
احترام بگذاریــد و در راهی کــه مورد علاقه 
 کــودک شماســت، همــراه و هــم قدمش

 باشید.
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جـامـعـه
Society7 چند نکته درباره ملکه شن ها  

قهرمان »عصر جدید«
عصر ایران: انتخاب »فاطمه عبادی« به عنوان 
قهرمــان مســابقه اســتعداد یابیِ تلویزیونی 
»عصرجدید« یک رخداد بی سابقه است. تعداد 
آرای نهایی ) ۶ میلیون و 544 هزار و ۹۶4 رأی( 
اما فراتــر از پیش بینی ها بود. در این مســابقه 
فاطمه عبادی انتخــاب شــد و در چرایی آن 

می توان این موارد را برشمرد.
1. نقاشــی، یکی از هفت هنر شــناخته شده 
در دنیای مدرن اســت. از حیث رقابت در این 
چارچوب، تنها رقیب او پارسا خائف)موسیقی( 
بود؛ امــا مــراد از موســیقی فراتــر از آواز و 
مجموعه ای از هنرهای مرتبط با موسیقی است.

2. فاطمه عبادی، زن است. »عصر جدید« اما 
بیشتر مردانه بود تا زنانه.

3. زبان هیــچ یک به انــدازه هنــر این زن، 
بین المللی نیســت. اگر همین حالا فستیوالی 
در فرانسه، کنیا یا کانادا برگزار شود، او بیش از 
دیگران می تواند با حاضران و بینندگان ارتباط 
برقرار کند. خاصه این که بــرای کارهای خود 
سناریو تعریف می کند و قصه دارد و مردم قصه 
و روایت را دوســت دارند. مهم تر این که مردم 
در جست وجوی معنای زندگی هستند و هنر 
اصلی فاطمه عبادی این است که با »هیچ« و از 

»هیچ« معنا می سازد.
 4. هر چند دوربین ها آثار او را ضبط کرده اند و 
از این منظر ماندگار شده است؛ اما همین که به 
سرعت محو و دوباره خلق می کرد و از شکلی به 
شکل دیگر درمی آمدند، یاد آور حقیقت زندگی 

و سویه دیگر آن مرگ هم بود.
5. چه در این خانم و چه در آن پسرک ماجراجو، 
نوعی احساس استغنا و نداشتنِ عطشِ بردن، 
دیده می شــد. مردم شــاید این ناتشنگی را 

دریافتند که به این دو بیشتر رأی دادند.

یادداشت

هشداروزیربهداشتدربارهمرگومیرناشیازتصادفهاثبتنامزائراناربعینآغازشد
ایسنا: ثبت نام زائران اربعین از ساعت ۱0صبح دیروز جمعه یکم شهریورماه در سامانه »سماح« آغاز شد. زائران اربعین حسینی می توانند 
به سامانه سماح به آدرس samah.haj.ir مراجعه و ثبت نام کنند. برای مراسم اربعین ســال ۱۳۹۸ با توجه به توافق به عمل آمده بین 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عراق، زائران می توانند از تاریخ ۱۳۹۸/۶/۱۹ )۱0محرم ۱44۱( لغایت ۱۳۹۸/۸/7 )۳0 صفر ۱44۱( 
بدون نیاز به اخذ روادید و به شرط ثبت نام در سامانه سماح همراه با گذرنامه معتبر جهت زیارت اربعین امام حسین )ع( وارد کشور عراق 
شوند. لغو روادید صرفاً برای بازه زمانی مذکور اجرایی می شود و خارج از این محدوده زمانی، زائران موظف به اخذ روادید از طریق دفاتر 
زیارتی هستند. با توجه به مصوبه ستاد مرکزی اربعین حسینی )ع( جهت تشرف به زیارت اربعین ثبت نام در سامانه سماح الزامی است و با 
توجه به اتصال سامانه سماح به سامانه نیروی انتظامی صرفاً به زائرانی که در این سامانه ثبت نام کرده باشند، اجازه خروج داده خواهد شد.

شهر خبر:  وزیر بهداشت با بیان این که عمده ترین نقش و دلیل در تمام حوادث و سوانح، متوجه انسان است، گفت: در برنامه های توسعه قبل و بعد 
از انقلاب، به تولید و فروش نفت و میعانات گازی و ایجاد زیرساخت ها توجه کرده ایم؛ اما هرگز نقش انسان توسعه یافته در فرآیند توسعه را پیش بینی 
نکرده ایم. دکتر سعید نمکی، در بیست وچهارمین کنفرانس بین المللی حمایت از جوامع ایمن در تبریز، اظهار داشت: در این مقطع حساس، باید 
برای کاهش تلفات و حوادث جاده ای، همه انرژی خودمان را روی انسان، متمرکز کنیم. در قرآن نیز خداوند به شهر ایمن و امن و استانداردهای آن 
شهر قسم می خورد و اگر فردی، قانون را شکست و به دیگری صدمه ای زد، خشونت اعمال کرد، دلی را شکست و حتی به فردی که در حال طواف 
است، اگر تنه ای بزند، باید تاوان و کفاره بپردازد. وی افزود: بر اساس آمارها، سالانه از حدود ۳۸0 هزار مرگ، ۳۱۳ هزار مورد به دلیل بیماری های 

غیرواگیر از جمله حوادث جاده ای و سایر حوادث است.
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